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28 ЧЕРВНЯ — ДЕНЬ КОНСТИТУЦІЇ УКРАЇНИ КОНКУРСИ ПРОФЕСІЙНОЇ МАЙСТЕРНОСТІ АТОМНИКІВ

ПРОБЛЕМИ АТОМНОЇ ЕЛЕКТРОСТАНЦІЇ У ПОЛІ ЗОРУ ПРОФСПІЛКИ

ВРЯТУВАТИ ПІДПРИЄМСТВО

СТРАТЕГІЧНОГО ЗНАЧЕННЯ

— Пленум прийняв вива-
жені та правильні рішення,
реалізація їх допомогла б
комбінату вийти з кризового
стану, — висловлює свою
думку Віталій Скуба. — На
жаль, жодне з них поки що
не виконується. Почнемо з
першого пункту: «про інтег-
рацію ДП «СхідГЗК» до ДП
НАЕК «Енергоатом» ціліс-
ним майновим комплек-
сом». Перемовини з цього
питання вже не проводяться
з огляду на корпоратизацію
ДП НАЕК «Енергоатом»». 21
червня 2023 року відбула-
ся нарада в режимі онлайн
під головуванням першого
заступника міністра енерге-
тики Юрія Миколайовича
Власенка, присвячена шля-
хам виходу з кризової ситуа-
ції ДП «СхідГЗК». На нараді
були присутні керівники та
представники інших мініс-
терств і відомств, які входять
до робочої групи. На моє за-
питання, чому немає зру-
шень у цьому напрямі, адже
рішення Прем’єр-міністра
ніхто не скасовував, конкрет-
ної відповіді так і не отримав. 

Довідково. Ще у липні
2019 року Кабінет Міністрів
України схвалив рішення
«Про приєднання ДП «Схід-
ний гірничо-збагачувальний
комбінат» (СхідГЗК) до НАЕК
«Енергоатом», за що ви-

ступала Атомпрофспілка.
Згідно з пояснювальною
запискою до проєкту роз-
порядження, «приєднання
СхідГЗК до «Енергоатома»
дозволить зберегти урано-
видобувну та переробну
галузі та дасть змогу забез-
печувати на 100% потреби
українських АЕС. При цьому
собівартість не буде пере-
вищувати ціни світових лі-
дерів». Те, що «Енергоатом»
стає органом управління
комбінату, давало надію на
стабільність у роботі СхідГЗК,
його фінансову підтримку та
інвестиції для розвитку Но-
вокостянтинівського родо-
вища, розв’язання інших
проблем, наприклад закрит-
тя Смолінської шахти. 

— Приєднання до ДП
НАЕК «Енергоатом» не ста-
лося. Майже рік тому, 16 ве-
ресня 2022 року, відбулася
нарада під головуванням
Прем’єр-міністра Дениса
Шмигаля, на яку і я був
запрошений, — веде далі
Віталій Скуба. — Там було
ухвалено це та інші прото-
кольні рішення, які сьогодні
також не виконуються. І хоча
й було створено робочу
групу з виведення комбінату
з кризового стану, результа-
тів роботи цієї групи наш
колектив не бачить.
(Закінчення на 2-й стор.)

«Проблеми ДП «СхідГЗК»
потребують термінового
розв’язання»

Голова СООП Віталій СКУБА:

На Пленумі ЦК Атомпрофспілки, що відбувся у
травні 2023 року, міністр енергетики Герман
Галущенко, директор департаменту ядерної енергети-
ки та атомної промисловості Міністерства Дмитро
Чальцев говорили про позитивні для ДП «СхідГЗК»
зміни. Це обнадіяло колектив, адже хоча після трива-
лої (6 місяців) зупинки виробничої діяльності і вдалося
відновити роботу уранових шахт, гафнієвого вироб-
ництва, уранопереробного та сірчанокислотного ком-
плексу, підприємство знову може зупинитися. На зга-
даному Пленумі ЦК Атомпрофспілки було ухвалено
рішення про необхідні заходи, аби комбінат зміг про-
довжувати свою виробничу діяльність. Про те, як вони
виконуються, голова Східної об’єднаної організації
профспілки Віталій Скуба розповів газеті «Атомник
України».

На Рівненській АЕС роз-
почато конкурси професій-
ної майстерності серед
молодих працівників під-
приємства віком до 35
років. Перший конкурс від-
бувся в цеху вантажопідій-
мальних механізмів енер-
горемонтного підрозділу,
де визначено найкращого
машиніста крана.

Звання найкращого учас-
ники цьогорічного конкурсу
виборювали традиційно у
двох етапах — на знання тео-
рії та володіння практичними
навичками. Оцінювала кон-
курсантів комісія у складі
представників цеху, навчаль-
но-тренувального центру,
первинної профспілкової ор-
ганізації та організації молоді
ППО підприємства.

Під час тестової перевір-
ки знань машиністи відпові-
дали на десять запитань
білета за темами: охорона
праці, пожежна безпека та
правила технічної експлуата-
ції. Практичне завдання по-
лягало у виконанні операцій
на мостовому електричному
крані вантажопідйомністю
20/5 т. с. з переміщення ван-
тажу з однієї точки в іншу з
перешкодами та його вста-

новлення в колодязь. Від-
повідно до технологічної
карти учасники мали вико-
нати низку операцій, почи-
наючи з приймання та за-
вершуючи здаванням зміни.
Першочергово оцінювалися
швидкість, правильність та
точність виконання операцій,
дотримання вимог охорони
праці.

«В експлуатації цеху ван-
тажопідіймальних механізмів
перебувають 44 крани різною
вантажопідйомністю. Тож зав-
дання було одним із буденних
для конкурсантів. Зважаючи
на порівняно невеликий стаж
роботи, вони продемонстру-

вали справді професійний
підхід», — прокоментував
майстер виробничої дільниці
з експлуатації та ремонту
цеху Сергій Чичикало.

Найкращі результати за
підсумками двох етапів кон-
курсу показав Віталій Басюк,
другу сходинку посів Євгеній
Ображей та третю — Михай-
ло Ярошик. Володар пер-
шого місця буде нагород-
жений грошовою премією
та представить Рівненську
АЕС на галузевому конкур-
сі профмайстерності серед
відокремлених підрозділів
«Енергоатома», який цього-
річ пройде наприкінці жовтня

на майданчику РАЕС. У разі
перемоги хлопець матиме
змогу підвищити свій кваліфі-
каційний розряд. 

«Я маю п’ятий кваліфіка-
ційний розряд, наступним є
шостий, тож є куди рости, —
зауважує Віталій Басюк. —
На РАЕС працюю понад два
роки. Щиро люблю те, чим
займаюся, вважаю, що пра-
вильно обрав свій трудовий
шлях. Уперше беру участь у
такому конкурсі. Дякую ор-
ганізаторам за можливість
випробувати й показати
себе».

Юлія КУЛАЄВА
Фото Надії ТИМОФЄЄНКО

У підрозділах Хмельницької АЕС тривають конкурси
професійної майстерності, метою яких є виявлення най-
кращих за професійною майстерністю працівників.
Участь у конкурсі можуть взяти працівники віком до 35
років. Проведення конкурсів профмайстерності сприяє
підвищенню продуктивності праці та рівня культури без-
пеки у колективі.

В електричному цеху ХАЕС визначили найкращого за про-
фесією «електромонтер». У навчально-тренувальному центрі
конкурсанти виконали завдання теоретичного та практичного
етапів. Під час виконання теоретичних завдань вісім учасників
продемонстрували знання вимог охорони праці, електробез-
пеки, правил облаштування електроустановок тощо.

(Закінчення на 3-й стор.)

Серед молоді РАЕС визначено найкращого машиніста крана

Найвищий результат — у Дениса Стельмаха

Дорогі спілчани, колеги, друзі!
Вітаю вас із Днем Конституції України! Зараз, у цей над-

складний час для нашої країни, нинішнє свято стало особли-
во важливим і набуло глибшого сенсу для всіх українців.
Адже саме Конституція є оберегом державності й гарантом
соборності України. Прийнята 1996 року, вона чітко визначи-
ла й закарбувала правові основи нашої незалежної країни, її
суверенітет і територіальну цілісність. Цей головний зако-
нотворчий документ символізує волю українців самостійно
творити свою долю і втілювати потужний незмірний потенці-
ал нації.

І сьогодні, мабуть, як ніколи раніше гостро, ми прагнемо
цього — прагнемо жити, діяти, досягати, реалізовуватись у
власній незалежній країні. Адже Конституція України прого-
лошує головні цінності нашого народу — людина, її життя,
здоров’я, честь, гідність, недоторканність та безпека. І зараз
ми в прямому сенсі виборюємо, обстоюємо своє право на
це. 

Ми переможемо, бо боремося за свою країну, за можли-
вість будувати в ній краще і щасливе життя, прописане й
закріплене в Основному Законі. У кожному з нас щодня міц-
нішає почуття гордості за Україну і за націю — за право бути
українцем.

У цей день національного свята бажаю вам впевненості
та сили, міцного здоров’я та наснаги до життя, гідності й
усвідомлення захищеності своїх прав. Бажаю нашої великої
Перемоги, подальшої розбудови нашої державності та ста-
новлення достатку в кожній сім’ї.

Тримаймося, Україна в кожному з нас!
З повагою
Голова Атомпрофспілки України Валерій МАТОВ

— Розпочнімо розмову
з найважливіших подій,
які зараз відбуваються на
ЧАЕС.

— На цей момент на стан-
ції сталося дві значні події. По-
перше, маємо доволі великі
складнощі щодо продовжен-
ня відстрочки від призову під
час мобілізації для багатьох
наших працівників. Це питан-

ня дуже непокоїть, адже нара-
зі повістки отримали понад
200 співробітників, і кількість
їх зростає практично щодня.
Ми збирали нараду з цього
приводу, щоб прояснити си-
туацію.

По-друге, відбулася змі-
на керівника підприємства.
Раніше тимчасово в.о. гене-
рального директора Чорно-

бильської АЕС був Валерій
Олександрович Сейда, а те-
пер призначено Сергія Кос-
тянтиновича Мартинова, який
також є працівником стан-
ції. Хоча таке рішення було
досить несподіваним для ко-
лективу, ми всі сподіваємося,
що з новим керівником при-
йдуть нові позитивні зміни.

— Як так сталося, що
працівники стратегічного
державного об’єкта підпа-
ли під вимушену мобіліза-
цію?

— Так, Міністерство енер-
гетики надало станції статус
об’єкта критичної інфраструк-
тури 1 категорії та ядерно
небезпечного об’єкта, який
займається транзитом елект-

роенергії. Тож у працівників є
право на «відстрочку» від при-
зову. Ми отримали цю від-
строчку, але, на жаль, її вчасно
не продовжили. Тож у ре-
зультаті понад дві сотні пра-
цівників отримали повістки.
Причому всі категорії — від
рядових до керівників.

Складно оцінити, які бу-
дуть ризики для нашого під-
приємства, якщо ці люди
підуть воювати. Від ППО
ЧАЕС ми надсилали офіційні
листи в різні інстанції (де-
путату, який курує наш ре-
гіон, міністру енергетики та
іншим), але наразі реакції
на наші звернення немає.
Проблема залишається по-
ки що без розв’язання,
адже на Міноборони ми
вплинути не можемо. Тож
продовжуємо працювати у
нинішньому прийнятому ре-
жимі.
(Закінчення на 2-й стор.)

ЗМІНИ НЕОБХІДНІ!ЗМІНИ НЕОБХІДНІ!
Але вони не повинні впливати на безпеку ЧАЕСАле вони не повинні впливати на безпеку ЧАЕС

На Чорнобильській АЕС відбулася низка подій, що
суттєво вплине на життя працівників та роботу станції. Ми
поспілкувалися з головою первинної профспілкової орга-
нізації атомної електростанції Богданом СЕРДЮКОМ,
який розкриває деталі проблем та змін, що виникли на
ЧАЕС. Зокрема, питання призначення нового генераль-
ного директора, фінансування підприємства, мобілізації
працівників, «вимушені відпустки» та інші актуальні
моменти. Отже, дізнаймося більше про ситуацію на під-
приємстві.



Профспілки відповідно до Конституції України є єдиними організаціями, яким делеговано право на захист прав та інтересів трудящих!
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ПРОБЛЕМИ АТОМНОЇ ЕЛЕКТРОСТАНЦІЇ У ПОЛІ ЗОРУ ПРОФСПІЛКИ

(Закінчення.
Початок на 1-й стор.) 

Є вкрай необхідні наступні два
пункти постанови Пленуму, але вони
не виконуються: «відновлення фі-
нансової стабільності уранового ви-
робництва через надання кредиту в
сумі 900 млн грн на три роки під
виручку від реалізації уранового
оксидного концентрату за довго-
строковим контрактом» та «надання
бюджетної підтримки на покриття
витрат на виробництво урану в роз-
мірі 1075 млн грн з розрахунку на
рік». 

— З нашим величезним розмі-
ром кредиторської заборгованості,
на мою думку, кредит ДП «СхідГЗК»
ніхто не дасть, — каже Віталій Скуба.
— А отримання кредиту під гарантії
держави — це надто тривалий про-
цес. Комбінат може просто не дожи-
ти до того часу. Щодо питання дер-
жавної підтримки комбінату, воно
розглядалося на робочій групі у
Міненерго 21 червня, до участі у
роботі в цій групі мене запросив
в.о. генерального директора ДП
«СхідГЗК» Іван Васильович Бугайов.
На засіданні робочої групи заступ-
ник міністра Юрій Власенко висло-
вив свою думку, що наразі дер-
жавної підтримки добитися буде
неможливо, бо війна й усі бюджетні
програми підтримки державних під-
приємств закриті, у тому числі й ДП
«СхідГЗК». Для мене така позиція є
незрозумілою. Я б, усе-таки, звер-
нувся до Кабінету Міністрів. А буде
надано підтримку, чи не буде, це вже
вирішувати уряду. 

На жаль, комбінат лихоманить
не лише через те, що собівартість
продукції ДП «СхідГЗК» (уранового
оксидного концентрату) завели-
ка, не вистачає працівників, бо зі
збройною російською агресією
вони були мобілізовані до лав ЗСУ
для захисту нашої держави, через
те, що не вистачає обладнання,
машин, механізмів тощо. Є також
велика проблема з призначенням
менеджменту на комбінат, у тому
числі генерального директора ДП
«СхідГЗК». Одним із рішень Пле-
нуму було: «термінове вирішення
питання щодо призначення гене-
ральним директором ДП «СхідГЗК»
Бугайова І.В.», який зміг відновити
виробництво після багатомісячного
простою комбінату. 

— Міненерго не виконало цю
профспілкову пропозицію, хоча мі-
ністр Герман Галущенко у виступі на
Пленумі обіцяв прислухатися до
думки колективу.

Профком ДП «СхідГЗК» неодно-
разово звертався до Міністерства і
навіть до суду з вимогою звільнення
Сергія Шовгелі згідно зі ст. 45 КЗпП
України. Адже саме за його каденції
ситуація на комбінаті катастрофічно
погіршилася. Попри все це пан
Шовгеля після 8 місяців відсутності
на посаді (декілька лікарняних та
відсторонення від роботи на час
розслідування його «діяльності»)
20 червня 2023 року повернувся (!)
на своє робоче місце. Це був шок
для більшості працівників комбінату.
Я зустрівся з ним на вимогу колекти-
ву, ми довго розмовляли про по-
дальшу долю комбінату та виплату
заборгованості із заробітної плати.
Він заявив, що неодноразово писав
заяви на звільнення, але його чо-
мусь не звільняють. Водночас го-
ре-директор заявив, що готовий
працювати. На що я йому відповів:
«Ви покинули комбінат напризволя-
ще на довгих вісім місяців, по суті,
просто втекли від проблем». Тепер у
комбінату 1,3 млрд гривень збитків
за сім місяців простою. 5 місяців
жодної копійки виплат із заробітної
плати не отримував колектив. На-
разі з приходом пана Бугайова
щомісяця, хоч і з запізненням, ви-
плати заробітної плати є. Пан Шов-
геля скасував більшість соціальних
пунктів колективного договору, у
тому числі лікувально-профілактич-
не харчування, мотивуючи свої
рішення воєнним станом. Я вже не
кажу про його ставлення до проф-
спілкового комітету. Апарат профко-
му СООП скорочений наполовину.
Адміністрація комбінату на чолі з
Шовгелею С. В. та Депелян А. М. не
перераховувала профкому кошти
згідно із колективним договором
та затримувала перераховування
навіть членських внесків наших
профспілковців. Не робилося пере-
рахувань або вчасно не перерахову-
валися суми страховій компанії
«ВУСО». І це у той час, коли люди
самі, не підприємство (!), платили
свої гроші за добровільне медичне
страхування. Тому працівники не
завжди й не у повному обсязі отри-
мували оплачені ними медичні по-

слуги. Сьогодні, у зв’язку з повер-
ненням на комбінат Сергія Шовгелі
та з невизначеністю, хто в подаль-
шому виконуватиме обов’язки гене-
рального директора ДП «СхідГЗК»,
виникли проблеми з виплатою заро-
бітної плати. Остання була на почат-
ку травня.

Не виконується, продовжує да-
лі Віталій Скуба, рішення «щодо
якнайшвидшого розгляду законоп-
роєкту № 7447 від 09.06.2022 «Про
відновлення платоспроможності
державних підприємств, що забез-
печують потреби атомних електро-
станцій України…».

— На жаль, уже не перший рік
питання відновлення платоспро-
можності комбінату не вирішується.
Тому є постійна загроза зупинки
уранового виробництва через від-
ключення підприємства від спожи-
вання газу, електроенергії, води або
відмову у постачанні критично необ-
хідних позицій матеріалів, реагентів,
запчастин. Фінансові труднощі під-
приємства не дають змоги здійсни-
ти повне погашення заборгованості
із заробітної плати працівникам. З
початку відновлення роботи ДП
«СхідГЗК» погасило заборгованість
лише за травень-листопад та 50%
за грудень 2022 року.

Гострим залишається питання
забезпечення ДП «СхідГЗК» кваліфі-
кованими кадрами. На Інгульській
шахті дефіцит працівників становить
47%, на Новокостянтинівській —
34%, у тому числі працівників під-
земної групи — 39%.

Серед безлічі проблем ДП
«СхідГЗК» — і питання виведення з
експлуатації Смолінської шахти.
Утримання на балансі уранового
об’єкта, що не здійснює виробничої
діяльності, відволікає такі необхідні
кошти від працюючих уранових шахт
та переробного комплексу.

— Атомпрофспілка не погодила
Державну цільову програму зняття з
експлуатації Смолінської шахти, —
каже Віталій Скуба. — Натомість
подала свої пропозиції Міністерству
енергетики до проєкту, адже в
існуючому проєкті відсутня соціаль-
на складова: не вирішено питання,
що робитимуть звільнені працівни-
ки, якими будуть для них соціальні
гарантії, чи отримають виплати і
компенсації. І де брати кошти на все
це згідно з чинним законодавством?

Вочевидь, що необхідне виділення
бюджетного фінансування на вико-
нання таких заходів. 

Сьогодні розробляється Дер-
жавна цільова програма розвитку
атомно-промислового комплексу
на 2024-2028 роки, але, на мою
думку, якщо такими темпами будуть
прийматися рішення на рівні держа-
ви і міністерства, то ця програма
може бути вже й не потрібна, бо
комбінат зупинить свою виробничу
діяльність ще до її прийняття. 

Реальність наша така, що якби
минулого тижня НАЕК «Енергоатом»
не виділив нам кошти на розвиток

виробництва, ДП «СхідГЗК» уже б на
цьому тижні зупинилося. Компанія,
хоча ми й не у їхньому складі, нам
дуже допомагає. Часто ідуть назус-
тріч, за що адміністрації і колективу
НАЕК «Енергоатом» від колективу
ДП «СхідГЗК» щиро вдячні! Але без
прийняття термінових необхідних
рішень і проведення стабілізаційних
заходів комбінат не зможе продов-
жувати свою виробничу діяльність. А
у разі чергової зупинки виробниц-
тва, запустити його буде практично
неможливо. Отож разом до ПЕРЕ-
МОГИ! І все буде Україна!

Лілія СОКОЛОВА

Голова СООП Віталій СКУБА: «Проблеми ДП «СхідГЗК» 
потребують термінового розв’язання»

У технологічному процесі сірчанокислотного виробництва, як і
будь-якого іншого, задіяна велика кількість обладнання та механіз-
мів, які потребують обслуговування. Складні ремонти трубопровід-
них мереж, ємностей, обладнання виконує невеликий колектив діль-
ниці з ремонту та обслуговування технологічного устаткування цеху.

Тут кожен уболіває за роботу, а вона у механіків-сірчанокислотників не
мед. Весь час потрібно тримати руку на пульсі робочого ритму цеху, думати
наперед, приймати складні та відповідальні рішення. Адже немає готових
рецептів для кожної ситуації. Агресивне середовище піддає обладнання
різним ступеням корозії. Тож роботи у ремонтників багато.

«У хлопців просто золоті руки, — каже майстер дільниці Дмитро
Корсуновський. — Вони вирішують надскладні завдання з ремонту тех-
нологічного устаткування цеху. Дуже багато робіт вимагають найвищої
кваліфікації зварювальників і слюсарів-ремонтників. Обладнання, трубо-
проводи, ємності зношуються, а наші висококласні спеціалісти реані-
мують усе це і повертають у роботу. Під час виконання великих за обся-
гом ремонтів звертаємося по допомогу до ГМЗ та РМЗ, проте основне
навантаження — на працівників дільниці. На жаль, рук не вистачає. Багато
колег стали на захист Батьківщини. Вони тримають фронт, а ми тримає-
мо наше виробництво».

Наші колеги тримають фронт,
а ми тримаємо виробництво

ВРЯТУВАТИ ПІДПРИЄМСТВО СТРАТЕГІЧНОГО ЗНАЧЕННЯ

(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

— Чи відчуває колектив
певні зміни у зв’язку з призна-
ченням нового в.о. генераль-
ного директора? Які нагальні
завдання стоять перед ним?

— З призначенням нового
генерального директора нам пові-
домили, що вивчатимуть питання
щодо зміни структури підприємст-
ва та оптимізації роботи і що Дер-
жавна агенція з ядерної безпеки
контролює цей процес. Зараз про-
водиться аналіз необхідності цих
змін та їх впливу на безпеку станції. 

— Багато працівників зане-
покоєні можливим скорочен-
ням. Яка ситуація зараз?

— Усі працівники атомної
електростанції дуже схвильовані
через можливе скорочення. Зараз
тут працює майже 2450 осіб, з яких
приблизно 700 — у місті Славутичі,
а решта — вахтовим методом на
самій АЕС. 40 людей не поверну-
лися з-за кордону, майже 150 всту-
пили до лав Збройних Сил України,
тому за ними зберігаються робочі
місця до їх повернення. Нині немає
конкретних розпоряджень щодо
скорочень, але ми стежимо за про-
цесом прийняття рішень в цьому
напрямі.

— Яка загалом ситуація з
фінансуванням підприємства?

— На жаль, для нашого підпри-
ємства дефіцит фінансування є
хронічною проблемою. Вважаю,
однією з причин є те, що ми не вхо-
димо до профільного міністерства,
а належимо до Міністерства еко-
логії. 

З приводу недофінансування
організовували акцію протесту
біля Міністерства фінансів у 2021

році, і це дало певний результат.
Проте з початком війни ми отрима-
ли зменшення фінансування на
10% і жодного додаткового не очі-
куємо найближчим часом. Оскіль-
ки наша АЕС не заробляє кошти, а
перебуває на етапі закриття та
демонтажу.

— А що з графіком роботи, а
також з відпустками за свій
рахунок? 

— Ми працюємо вахтовим
методом 14/10. Тобто 14 — робо-
чих та 10 вихідних. Якщо співробіт-
ник візьме 14 днів відпочинку, то він
за цілий місяць не отримає нічого,
бо це вписується у норму годин.
Тому ми запропонували різні варі-
анти пом’якшення цієї ситуації.
Наприклад, працівник може взяти
7 днів відпустки за власний раху-
нок, а потім ще 7 днів — оплачува-
ної відпустки, за які він отримає
певні кошти. Таким чином співро-
бітник за два заходи візьме свою
норму робочих годин і зможе заро-
бити. Такі варіанти ми проговори-
ли з адміністрацією і вирішили
також, що для матерів-одиначок
буде додаткова знижка — вони
зможуть брати менше днів відпус-
тки та матимуть змогу більше
заробити. 

Звичайно, щодо відпусток за
власний рахунок ми пояснюємо
усім нашим спілчанам, що є закон,
який дозволяє це робити лише за
заявою працівника, це не може
бути примусово. 

— Попри непросту ситуацію
з фінансуванням, у вас прово-
диться доволі значна робота з
покращення умов для співробіт-
ників, які працюють вахтовим
методом. Розкажіть про це
детальніше.

— Так, санітарно-побутові пи-
тання у місцях міжзмінного відпо-
чинку вахтового персоналу не
втрачають важливості. Адже пра-
цюють вахтовим методом біль-
шість працівників станції — майже
1700 людей. І ця категорія ділиться
на оперативний (10\10) та денний
персонал (14\10).

Такі місця відпочинку облашто-
вані в будинках навколо Чорно-
бильської АЕС, вони були схвалені
Держспоживстандартом. На під-
приємстві встановили норми:
рівень радіації у таких місцях пови-
нен бути майже в 4 рази менший,
аніж у гуртожитках у Чорнобилі;
щоденне вологе прибирання, стій-
ка радіаційного контролю на вході.

Станція закупила ліжка, матра-
ци, меблі, зробила ремонт у ви-
робничих приміщеннях, організу-
вала душові та місця для паління.
Сьогодні у наших співробітників в
обладнаних місцях відпочинку є
телевізори, інтернет, турніки. ППО
ЧАЕС перевезла на майданчик
тенісні столи та допомогла в орга-
нізації навіть спортзалу в окремій
будівлі (місто передало нам трена-
жери). Встановлені спільні холо-
дильники, водонагрівачі, ще пла-
нуємо централізовано закупити
протимоскітні сітки, кондиціонери,
пральні машини.

— Зараз літній сезон, ска-
жіть, яка ситуація з оздоровлен-
ням співробітників?

— Сьогодні ми маємо змогу
організувати відправлення дітей
наших спілчан до табору в Шаяни
(Закарпаття). За таку можливість
вдячні Центральному Комітету
Атомпрофспілки, який виділив нам
кошти на дитяче оздоровлення.

Марічка СМЕРЕКА

ЗМІНИ НЕОБХІДНІ!ЗМІНИ НЕОБХІДНІ!
Але вони не повинні впливати на безпеку ЧАЕСАле вони не повинні впливати на безпеку ЧАЕС

БЛАГОДІЙНІСТЬ

Рівненські атомники організували
благодійний збір для мешканців Хер-
сонщини. Різні структурні підрозділи
Рівненської АЕС закупили товари пер-
шої необхідності для ліквідації на-
слідків затоплення у Тягинській тери-
торіальній громаді Бериславського
району Херсонської області.

Працівники РАЕС придбали побутові
набори (засоби гігієни), будівельні мате-
ріали, інструменти та обладнання, драби-
ни, садові тачки та оприскувачі, лопати,
граблі, вила, дерев’яні бруси, елект-
ричні подовжувачі, теплові гармати для
сушіння стін, бензогенератор, мийку
високого тиску, мастило, акумуляторні
прожектори, батареї і ліхтарі, зарядні
пристрої та акумулятори, посуд, мішки
та харчові каністри, побутову хімію, рука-
виці та гумові чоботи, відра тощо. Вся ця
допомога вкрай необхідна мешканцям
населених пунктів Тягинської громади. 

Як і на всій Херсонщині, в Тягинській
громаді ситуація досить складна — є пов-
ністю або ж частково затоплені будинки.
Після звільнення Херсонщини атомники
збирали для них гуманітарну допомогу і
цього разу звернулись із запитом щодо
їхніх потреб. Мешканці постраждалої
громади надали мінімальний перелік, від-
повідно до якого кожен підрозділ РАЕС
збирав кошти на необхідні засоби та речі. 

«Разом ми вчергове зробили потріб-
ну справу в допомозі людям, які опини-

лись у зоні техногенної катастрофи.
Тільки спільними зусиллями ми зможе-
мо перемогти у цій війні! Дякуємо усім,
хто допомагає!», — наголосив профспіл-
ковий голова РАЕС Іван Мельник.

Тим часом волонтерська група
Рівненської АЕС продовжує опрацьову-
вати звернення військових про допомо-
гу. Щомісяця їх надходить десятки:
захисникам потрібні автомобілі, дрони,
оптика, системи зв’язку. На війні — це
розхідний матеріал, без якого ніяк.
Донати ж дають змогу частково пере-
крити ці потреби. Упродовж дев’яти
місяців загальностанційної акції «Я до-
помагаю ЗСУ!» атомники відрахували в
межах трьох відсотків від своїх посадо-
вих окладів понад 27 мільйонів гривень.
Ці кошти спрямували на придбання
автомобілів, дронів, тепловізорів, рацій,
приладів нічного бачення та інших
необхідних на фронті речей. Активісти
адресно доставляють допомогу у гарячі
точки, передусім туди, де несуть службу
працівники РАЕС та жителі Вараської
громади.

Ні на мить не сумніваймося у нашій
Перемозі! Не зупиняймося у допомозі
українським захисникам — продовжує-
мо збір коштів на підтримку українського
війська. Хоч би які плани вибудовував
ворог, йому не здолати Україну. Ми не
здаємося. Тримаємо стрій разом!

Юлія КУЛАЄВА

Атомники допомагають мешканцям Херсонщини
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Для успішного виконання практичного завдання
необхідно було ввести в роботу електричну засувку
після ремонту, вимірявши опір ізоляції електродви-
гуна. На виконання завдання учаснику відводилося
20 хвилин. 

Конкурсна комісія у складі фахівців ЕЦ та НТЦ,
під головуванням начальника ЕЦ, оцінювала дотри-
мання конкурсантами вимог правил, інструкції,
іншої нормативної та експлуатаційної документації.

За підсумками обох етапів конкурсу найкращий
результат показав Денис Стельмах. Друге місце
посів Денис Гедзюк, третє — у Романа Волошина.

Трійка призерів традиційно отримає   грошове
заохочення, рекомендації щодо кар’єрного роз-
витку, а переможець представлятиме ВП ХАЕС на
галузевому конкурсі професійної майстерності,
який цього року відбудеться на Рівненській АЕС.

КОНКУРСИ ПРОФЕСІЙНОЇ МАЙСТЕРНОСТІ АТОМНИКІВ

Найвищий результат —
у Дениса Стельмаха

На РАЕС визначено найкращого
електрозварника за результатами кон-
курсу професійної майстерності серед
молодих   працівників цеху зварювання
енергоремонтного підрозділу.

Цьогоріч у конкурсі за професією
«електрозварник ручного зварювання»
взяли участь 11 молодих працівників,
п’ятеро з них уперше. Більшість конкур-
сантів — випускники професійно-техніч-
ного училища Рівненської АЕС, які після
успішного завершення навчання одразу ж
працевлаштувалися на енергогенеруюче
підприємство.

Молоді спеціалісти демонстрували свої
знання та вміння у двох етапах конкурсу.
Перший передбачав тестування за напря-
мами, що стосуються специфіки професії,
охорони праці, пожежної та радіаційної
безпеки. Практичне завдання полягало в
аргонодуговому зварюванні труб діаметром
18 мм стінкою 2 мм. Виготовлені зразки під-

лягали візуально-вимірювальному та радіо-
графічному контролям, отож якість зварю-
вання визначали фахівці служби контролю
металу. Конкурсна комісія оцінювала про-
фесійні навички учасників через дотриман-
ня ними вимог охорони праці, підготовку
робочого місця, необхідних інструментів,
пристроїв та вміння користуватися ними,
послідовність, правильність і швидкість
виконання операцій…

«Завдання, яке виконували учасники,
для них не є чимось новим. Це щоденна
праця наших спеціалістів. Тож багато з них
показали справді високопрофесійний під-
хід», — зазначив представник конкурсної
комісії, провідний інженер зі зварювання
Сергій Скоклюк.

У підсумку професійних змагань перше
місце посів Микола Отрода, другим став
Владислав Яцков та третім — Сергій Кни-
шук. Призери отримають грошові винагоро-
ди. Володар першого місця також візьме

участь у галузевому конкурсі ДП НАЕК
«Енергоатом», що відбудеться у жовтні
цього року на майданчику РАЕС. До слова,
для переможця участь у станційному кон-
курсі — це вже втретє, проте раніше він не
перемагав. Цьогоріч ретельно готувався до
теоретичного етапу та вдосконалював влас-
ні навички у роботі, відшліфовуючи май-
стерність у зварних швах.

«Постійно прагну підвищувати свій про-
фесійний рівень, адже є у кого вчитися —
досвідчені колеги діляться кращим досві-
дом. Мотивація є: попереду маю ще два
кваліфікаційні розряди. Відповідально готу-
ватимуся до галузевого конкурсу, адже
суперники — найкращі у професії на своїх
майданчиках. Докладу максимум зусиль і,
сподіваюся, зможу перемогти і там», — про-
коментував Микола Отрода.

Юлія КУЛАЄВА
Фото Надії ТИМОФЄЄНКО

Визначили найкращого електрогазозварника

ПОТРІБНО ЗНАТИ!

Почувши сигнал повітряної тривоги
«УВАГА ВСІМ!», терміново перейдіть

до найближчого укриття
Якщо ви знехтували сигналом повітряної

тривоги і під час вибуху перебуваєте на вулиці,
помітивши спалах яскравого світла, слід термі-
ново впасти на землю обличчям вниз, бажано —
головою в напрямку від вибуху. Якщо є можли-
вість — сховайтеся за стіну будинку, дерево,
високий паркан, щит, будь-що, що дозволить
вам бути «в тіні».

Прикрийте голову руками, за наявності
натягніть на голову капюшон або куртку. Всі від-
криті ділянки тіла намагайтеся прикрити одягом.

Після вибуху одразу прямуйте до укриття.
Пересуваючись до укриття, закрийте об-

личчя та дихальні шляхи тканиною (одягом,
шарфом тощо), не дивіться у напрямку вибуху,
остерігайтесь уламків та прямуйте до найближ-
чого сховища.

Спеціалісти вважають, що після вибуху на те,
аби сховатися від опадів у вигляді радіоактивно-
го пилу, може бути приблизно 10 хвилин.

Перед входом до укриття зніміть верхній шар
одягу.

Перебувайте в укритті
Зайдіть до приміщення, укриття, підвалу.

Якщо ви в приміщенні будівлі, тримайтеся подалі
від вікон, дверей, стін, даху. Домашніх тварин
тримайте біля себе.

Перекрийте потрапляння повітря в примі-
щення. Не вмикайте системи кондиціонування
та вентиляції.

Якщо на момент вибуху опинились у кварти-
рі — за можливості залишайтеся в кімнаті без
вікон і зовнішніх дверей (ванна, комора), зачи-
ніть вікна та двері, ущільніть отвори підручними
засобами (скотч, змочена водою тканина тощо)
та не вмикайте системи вентиляції (кондиціоне-
ри або обігрівачі).

Не виходьте з укриття без вказівок від орга-
нів влади або рятувальників.

Залишайтеся на зв’язку. Увімкніть радіо,
телевізор або стежте за офіційними інтернет-
порталами, аби мати доступ до офіційної інфор-
мації. 

Знезаразьте себе
Зніміть верхній шар одягу, в якому ви пере-

бували на вулиці. Так ви позбудетеся до 90%
радіоактивного матеріалу. Робіть це обережно,
аби не розтрусити радіоактивний пил. Помістіть
одяг у пластиковий пакет або герметичний кон-
тейнер, тримайте його далі від людей і домашніх
тварин.

Якщо є така можливість — прийміть душ з
милом, голову помийте шампунем. Не викорис-
товуйте кондиціонери для волосся, оскільки
вони можуть закріпити радіоактивний матеріал
на вашому волоссі. Не тріть і не подряпайте
шкіру, аби радіоактивний матеріал не потрапив у
відкриті рани. Якщо можливості прийняти душ
немає, вимийте з милом під проточною водою
руки, обличчя та відкриті частини тіла. Якщо
доступу до води немає, скористайтеся вологи-
ми серветками, вологою тканиною. Зверніть
особливу увагу на руки й обличчя, протріть пові-
ки, вії, вуха.

Одягніть чистий одяг.
Допоможіть вашим рідним і близьким зро-

бити всі вище перелічені пункти. За можливості
робіть це в рукавичках і масці чи респіраторі.

Потурбуйтеся про безпеку води
та харчових продуктів

Використовувати для пиття та приготування
їжі можна лише воду з пляшок, що були герме-
тично закриті.

Навіть кип’ятіння не очистить водопровідну
воду від радіоактивних речовин. Тож майте

запас води у пляшках чи інших герметичних кон-
тейнерах. Напої у холодильнику теж безпечні
для вживання.

Якщо водопровідна вода забруднена, ви все
одно можете використовувати її для знезара-
ження. Будь-який радіоактивний матеріал, який
потрапляє в поверхневі або підземні води, буде
розбавлятися водою до дуже низького рівня
концентрації і буде безпечним для миття шкіри,
волосся та одягу.

Харчові продукти є безпечними, лише якщо
зберігались у герметичних контейнерах (кон-
серви, банки, пляшки, коробки тощо). Також
безпечною є їжа з холодильника та морозильної
камери.

Перед відкриттям протріть харчові контей-
нери вологою тканиною або чистим рушником.
Теж саме зробіть із кухонним приладдям перед
використанням. Використану тканину чи рушник
складіть у поліетиленовий пакет або герметич-
ний контейнер і залиште у недоступному місці,
подалі від людей і тварин.
Подбайте про безпеку у разі виходу з укриття

Не залишайте укриття доки про таку мож-
ливість не повідомлять офіційні джерела
інформації.

Якщо ж виходу на відкритий простір не уник-
нути, користуйтеся засобами індивідуального
захисту (наприклад, респіратором чи ватно-
марлевою пов’язкою), одягніть якомога щільні-
ший одяг, плащ, гумові чоботи, рукавички, окуля-
ри тощо.

Перебуваючи на вулиці, не знімайте з себе
одяг, не сідайте на землю, намагайтеся не ходи-
ти ґрунтовими дорогами, не купайтесь у відкри-
тих водоймах, не вживайте у їжу гриби, ягоди
або продукти з відкритих грядок.

Після повернення до приміщення зніміть
одяг та взуття, запакуйте у герметичний пакет,
тримайте подалі від людей і тварин. За можли-
вості — помийтеся. Або протріть відкриті ділянки
тіла вологими серветками чи тканиною.

Коли приймати йодид калію
Про необхідність приймати йодид калію

повідомлять офіційні джерела інформації. Без
офіційної рекомендації органів влади, органів
охорони здоров’я або сімейного лікаря йодид
калію в жодному разі не можна призначати собі
самостійно і приймати «для профілактики»!

Рекомендоване дозування для різних
категорій населення:

Немовлята (від народження до 1 місяця) —
~16 мг

Діти від 1 місяця до 3 років — ~32 мг
Діти 3-12 років — 62,5 мг
Діти старше 12 років та дорослі до 40 років —

125 мг
Вагітні, матері-годувальниці — 125 мг
УВАГА! Особам віком понад 40 років при-

ймати йодид калію не рекомендовано. Після
40 років щитоподібна залоза майже не нако-
пичує радіоактивний йод, тому прийом
калію йодиду може завдати більше шкоди,
ніж користі.

За наявності таблеток дозуванням 250 мг
дорослим слід прийняти лише половину таблет-
ки, за наявності таблеток дозуванням 65 мг —
2 таблетки. Препарати приймають після їжі.

Протипоказання для прийому калію
йодиду для дорослих та дітей:

•наявність (у том числі і в анамнезі) захворю-
вань щитоподібної залози, зокрема гіпертирео-
зу різної природи;

•фурункульоз;
•токсична аденома;
•підвищена чутливість до йоду;
•герпетиформний дерматит Дюринга;
•гіпокомплементемічний васкуліт;

•геморагічний діатез;
•кропив’янка, туберкульоз легень, нефрит,

нефроз, піодермія.
Важливо знати

Препарат захищає лише щитоподібну зало-
зу від радіоактивного йоду та не захищає інші
частини тіла від інших джерел іонізуючого випро-
мінювання.

Оптимальним є прийом калію йодиду за 6
годин до впливу радіоактивного йоду. Зважаючи
на малу ймовірність прогнозування такої ситуа-
ції, допустимим для прийому препарату є промі-
жок часу від 24 годин до моменту надходження
радіоактивного йоду до організму та до 8 годин
після його впливу.

Пізніший прийом препарату є шкідливим для
організму.

KI рекомендований лише людям до 40 років,
дітям, вагітним та тим, хто годує груддю. До-
зування залежить від віку. KI приймають лише
одноразово.

KI може мати шкідливий вплив на здоров’я,
особливо якщо приймати його багаторазово,
без потреби або якщо його приймають непра-
вильно.

У будь-якому випадку потрібно дочека-
тися офіційного оголошення місцевих орга-
нів влади про початок йодної профілактики.

Перевірте, чи маєте все з мінімального
необхідного переліку речей

Усі речі мають бути герметично запаковані.
Аби бути на зв’язку та отримувати необхідні

сповіщення, потрібно мати радіоприймач на
батарейках з можливістю прийому в УКХ і БМ
діапазоні та додаткові елементи живлення.

Також із необхідного: набір респіраторів;
документи та їхні копії; кредитні картки та готівка;
дублікати ключів; запас питної води; карту місце-
вості, а також інформацію про спосіб зв’язку і
зустрічі в умовленому місці вашої родини; кон-
такти близьких на аркушику, на випадок, якщо
ваш смартфон вийде з ладу; одяг та білизна (1-2
зміни); консерви та їжа, що не потребує приготу-
вання (герметично запакована); металева таріл-
ка або судок, ложка; ліхтарик і запасні елементи
живлення до нього, сірники (бажано туристичні),
запальничка, свічки; засоби гігієни; багатофун-
кціональний інструмент, що включає лезо, шило,
пилку, викрутку, ножиці тощо; блокнот та ручка;

Аптечка: бинти, лейкопластир, вата, йод,
сорбенти, жарознижувальні, знеболювальні,
протиалергенні, протидіарейні, від інфекцій
шлунка, краплі для очей, турнікет (якщо немає,
то джгут), шприци для введення ін’єкційних пре-
паратів, ліки, які ви приймаєте (мінімум на тиж-
день) з описом способу застосування та дози,
рецепти, прізвища та мобільні телефони ваших
лікарів.

Не піддавайтеся паніці!
Головне у будь-якій надзвичайній ситуації —

не панікувати та діяти виважено і конструктивно.
Міська влада тримає ситуацію під контролем та,
у разі небезпеки, оперативно інформуватиме
населення. Довіряйте тільки офіційним джере-
лам інформації.

Якщо ви досі цього не зробили, ознайомтеся
з картою укриттів та збережіть собі адреси най-
ближчих до місць, де ви часто перебуваєте (дім,
робота, навчальний заклад, домівки близьких).

Зробіть, про всяк випадок, запаси бутильо-
ваної води та герметично упакованої їжі, необ-
хідних медикаментів, предметів гігієни. Под-
байте про корм та воду для домашніх тварин.

Обговоріть з близькими ваші дії на випадок
надзвичайної ситуації.

Зберігаємо спокій, підтримуємо одне
одного та віримо у Збройні Сили України!

Разом переможемо!

Що робити у разі радіаційної аварії або ядерного удару?
Понад рік окупації підтвердив, на

жаль, що російські загарбники здатні на
будь-які злочинні дії та провокації.
Запорізька АЕС та прилегла територія
заміновані ще з перших тижнів окупації,
періодично снаряди вибухають.

У місті тривають тотальні репресії місце-
вого населення, окупанти відчиняють, гра-
бують та опечатують порожні квартири.
Забирають і катують людей, які не мають
російського паспорта.

Виїзд з міста фактично неможливий або
максимально ускладнений без цього папір-
ця. Ті, хто не має ворожих документів, підда-
ються репресіям.  

З минулого року немає змоги виїхати з
окупації через територію, підконтрольну
Україні. 

Сьогодні на території міста залишаєть-
ся майже 15000 осіб цивільного населення
— проти 53000 в доокупаційний час.

З них частина вже отримала російські
паспорти.

Напевно, ті, хто отримав їх у перші місяці
окупації, робили це за власним бажанням.
Однак сьогодні окупанти вчиняють макси-
мальний тиск та навіть катують тих, хто від-
мовляється від їхнього паспорта. Тому
зараз, на 15-му місяці окупації, у багатьох
випадках це стало способом убезпечити
своє здоров’я та життя.

У місті регулярно відбувається ротація ро-
сійських військ, переміщується техніка навко-
ло Енергодара. Місцеве населення чекає на
ЗСУ, спостерігає за тим, як метушаться оку-
панти по околицях і відчувають, що Збройні
Сили вже поряд, а деокупація неминуча.

На тлі катастрофи, яку вчинили російські
війська на Каховській ГЕС, ми сподіваємося
на підтримку та превентивну реакцію міжна-
родної спільноти. Адже світ уже має досвід
ядерних катастроф, і всі розуміють, що такі
аварії не мають територіальних кордонів.

Запорізька атомна електростанція з
вересня 2022 року не працює на генерацію
електроенергії, вона підключена до об’єд-
наної енергетичної системи і зараз тільки
споживає електроенергію, щоб забезпечи-
ти роботу насосного та іншого обладнання,
яке забезпечує охолодження ядерного
палива, ядерну та радіаційну безпеку. За
інформацією НАЕК «Енергоатом», усі блоки
перебувають або в холодному стані, або в
стані гарячого зупинення (5 енергоблок).
Але всі вони залишаються в українській
енергосистемі, і окупантам не вдається їх
перепідключити і запустити бодай один із
блоків на російську генерацію. 

До окупації на ЗАЕС працювали 11000
осіб. На сьогодні у місті залишається при-
близно половина з них, але на роботі з’явля-
ються не всі. Тим, хто не уклав контракт, бло-
куються перепустки. 

Зараз на станцію ходять майже
2500-3000 осіб, більшість з них уже мають
договірні відносини з російською фейковою
компанією. 

Але є й ті працівники, яких окупанти про-
сто фізично не можуть замінити, і вони про-
довжують працювати без контрактів з роса-
томом. Це, зокрема, ліцензійний персонал,
фахівці експлуатаційного підрозділу та інші
«штучні» фахівці, які тримаються і роблять
все від себе залежне, щоб утримати безпе-
кову ситуацію на Запорізькій АЕС.

Дмитро ОРЛОВ

ЗА ІНФОРМАЦІЄЮ МІСЬКОГО

ГОЛОВИ ЕНЕРГОДАРА

Ситуація в тимчасово
окупованому Енергодарі
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СВЯТО ТВОРЧОСТІ ТА СПОРТУ

ОБ’ЄДНУЄМОСЯ ЗАРАДИ СПРАВЕДЛИВОГО МАЙБУТНЬОГО

Нарешті профспілкові ор-
ганізації ПАР дочекалися захо-
ду, що був запланований на
2021 рік як Конгрес, та у зв’яз-
ку з пандемією Covid-19 пере-
несений на 2023-й і пройшов у
форматі Конференції, яка на-
працювала План дій та інші
документи для діяльності ГС
IndustriALL до 2025 року.

18 червня зібрався Жі-
ночий комітет, який провів,
за словами учасників Кон-
ференції, фантастичну роботу
щодо підготовки документів
із впровадження ґендерної
рівності в усі структури ГС
IndustriALL і забезпечення її
діяльності на всіх рівнях до
2025 року та в подальшій пер-
спективі.

19 червня відбувся Вико-
навчий комітет. Леся Семе-
няка, головний фахівець з
міжнародної роботи Атом-
профспілки, як член Виконко-
му, представляла 12 член-
ських організацій України.

У своєму виступі під час
роботи Виконкому вона пояс-
нила, зокрема, і про виклики
для ЗАЕС, спровоковані підри-
вом російськими окупаційни-
ми військами Каховської ГЕС.
Ситуація на ЗАЕС, долі праців-

ників атомної електростанції
не можуть замовчуватися на
міжнародному рівні. 

Представниця України на-
голосила, що окупація ЗАЕС,
найбільшої атомної електро-
станції у Європі, — це акт
міжнародного ядерного теро-
ризму, який до сьогодні ще не
отримав належної міжнарод-
ної оцінки.

За експертними оцінками,
потенційна аварія на ЗАЕС
може зачепити 40 країн світу,
а її наслідки можуть відчути
1 млрд людей. 

Леся Семеняка звернула
увагу учасників Виконкому на
те, що Президент ПАР Сіріл
Рамафоса, який прибув 16
червня до України разом з
очільниками інших африкан-
ських країн, встиг побувати у
бомбосховищі під час росій-
ського обстрілу передмістя
Києва, що є символічним
для члена миротворчої місії
п’ятьох африканських країн.

19 червня середньостро-
кова Конференція розпочала-
ся з привітання представни-
ка України. Змістовні доповіді
по Україні зробили Президент
ГС IndustriALL Йорг Хофман,
Генеральний секретар ГС
IndustriALL Атлє Хойе та зас-
тупник ГС ГС IndustriALL Ке-
мал Озкан. У офіційній частині
виступив Міністр торгівлі, про-
мисловості та конкуренто-
спроможності ПАР Ебрахім
Патель.

Далі Конференція склада-
лась із панельних тематичних
дискусій: «Відповідь на зрос-
таючу нерівність у світі», «По-
будова профспілкової міці
через органайзинг», «Стратегії
та дії щодо міжнародних ком-
паній та брендів», «Форму-
вання майбутнього через
«справедливий перехід».

Леся Семеняка розповіла,
як російські окупанти знищу-
ють стратегічні галузі, промис-
ловий потенціал України,

енергетичну та інші інфрас-
труктури. Росія зробила вже
«перехід» у вугільній галузі
України, яка налічувала 145
вугільних шахт у 2014 році, а
зараз їх залишилося 37, через
бомбардування та артобстрі-
ли не всі вони мають змогу
продовжувати роботу. 

Увесь комплекс промис-
лових галузей України та їхні
працівники зазнали значних
втрат. У своєму виступі щодо
«справедливого переходу»
вона зазначила, що «спра-
ведливий перехід» — це не
тільки про кошти, а й про
залучення профспілок у про-
цеси перекваліфікації, про
зусилля міжнародної спіль-
ноти зупинити форс-мажор —
війну, яку розпочала ядерна
держава.

І тільки за такої умови краї-
ни зможуть повернутися до
розвитку нових видів генера-
цій, відновлюваної енергети-
ки, більше використовува-
ти кошти на перебудову та
«справедливий перехід».

Від імені українських
членських організацій Леся
Семеняка подякувала учасни-
кам Конференції та їхнім краї-
нам за допомогу під час зими
2022-2023 років та за солі-
дарну підтримку міжнародної
спільноти за весь період
повномасштабної війни.

У кожній країні — свої
біди. Глобальний вплив вій-
ни росії в Україні відчувають
усі членські організації ГС

IndustriALL. Енергетична та
супутні кризи стосуються
всіх, продовольчу вже дуже
конкретно відчувають країни
Африки.

Можливість почути голоси
працівників з 5 континентів
світу, їхні точки зору на най-
більшому дискусійному май-
данчику, зорганізованому ГС
IndustriALL, та донести правду
з України — важливий крок в
інформаційній боротьбі нашої
країни.

У Африці відчувається
брак інформації щодо України,
тому так важливо, щоб вона,
актуальна, надходила з пер-
ших вуст — про війну росії в
Україні та її наслідки на гло-
бальному рівні, щоб ця інфор-
мація була оприлюднена на
всіх континентах. 

Дуже приємно було чути
слова підтримки від багатьох
учасників Конференції, зокре-
ма активної молоді, а також від
тих, хто змінює свою думку
про події в Україні на користь
нашої держави.

640 учасників високо оці-
нили роботу Конференції. До
лав ГС IndustriALL було при-
йнято ще одну українську
організацію — Профспілку ма-
шинобудівників та приладобу-
дівників України.

Учасники підтримали бо-
ротьбу незалежних профспі-
лок Південної Кореї, М’янми,
Білорусі та висловили впев-
неність у Перемозі України
над російським фашизмом.

Профспілки Південно-Африканської Республіки
розпочали новий етап діяльності Глобального союзу IndustriALL

З 18 по 22 червня в Кейптауні (ПАР) відбулася серед-
ньострокова Конференція ГС IndustriALL під гаслом
«Об’єднуємося заради справедливого майбутнього».

Кожна дитина по-своєму уні-
кальна, кожна має свій дар, свій
талант. І наше завдання — завдання
мудрих та дорослих — своєчасно
розгледіти та сприяти розвитку її
здібностей.

Розвиток творчих та спортивних
талантів потребує багаторічної та кро-
піткої роботи самих дітей, а також плід-
ної співпраці у цьому напрямі любля-
чих батьків та досвідчених фахівців
творчих колективів та спортивних сек-
цій. А участь у змаганнях, конкурсах та
фестивалях — це одна з можливостей
самовираження для маленьких особи-
стостей. У період з 17 по 25 червня 27
южноукраїнських дітей віком від 8 до
15 років — вихованці секції спортивної
аеробіки СК «Олімп», брали участь у
багатожанровому міжнародному фес-
тивалі-конкурсі «Слов’янський вінець»,
який відбувся у Болгарії.

Майже 3000 учасників із 52 твор-
чих колективів протягом конкурсних
днів фестивалю демонстрували свої
таланти у номінаціях хореографічного,
вокального, інструментального, теат-
рального та образотворчого мистецт-
ва, популяризуючи національну культу-
ру та традиції своїх країн.

Колектив южноукраїнської секції
спортивної аеробіки СК «Олімп» під
керівництвом нашого досвідченого
тренера-викладача Балабанової Тетя-
ни Миколаївни брав участь у номінації
«Хореографія» серед дітей різних віко-
вих категорій разом з представниками
Вірменії, Грузії, Чехії, Польщі, України,
Молдови та Болгарії.

Насичена програма конкурсних та
концертних виступів, налагодження та
розвиток дружніх міжнародних зв’яз-
ків у галузі хореографічного мистецт-
ва, пропагування української націо-
нальної культури, потужна анімаційна
програма, факультативні екскурсії, від-
починок на морі, позитивні емоції та
мотивація до подальшої спортивної
діяльності — саме цим запам’ятається
южноукраїнським дітям це свято твор-
чості та спорту. 

У сольних виступах перші місця
посіли: Петренко Кароліна, Сухиніна
Крістіна, Романів Адріана, Яцишина
Олександра, Балабанова Маріанна.
Друге — у Камінської Аніти.

Перші місця й у команди кадетів у
складі Яцишиної Олександри, Антонюк
Марії, Бойко Софії, Михайлової Марії,
Онопрієнко Еліни, Костюкової Діани,
Кухарчук Софії та у команди наймолод-
шої вікової категорії «діти» у складі
Сухиніної Крістіни, Камінської Аніти,
Романів Адріани, Петренко Кароліни,
Паня Кароліни, Петрусенко Вероніки,
Попової Софії, Бугаєнко Вероніки,
Чумак Вероніки, Високос Марини.

Перше місце завоював колектив-
ний виступ команди у складі всіх 27
южноукраїнських учасників з неймо-
вірною композицією «Незламні!»

Наші обдаровані діти також завою-
вали найвищу нагороду фестивалю-
конкурсу — Кубок Гран-прі! Вітаємо їх
усіх, батьків та тренерів-викладачів
Балабанову Тетяну Миколаївну та
Івановську Катерину Олександрівну!

Катерина СПАНЧАК

Талановита, здорова, спортивна дитина —
майбутнє родини та всієї країни!

ПРЕЗИДІЯ ФПУ

Президія ФПУ на своєму засіданні 27 червня
2023 року прийняла рішення щодо фінансової
допомоги різним категоріям спілчан, постражда-
лим через воєнні дії, які веде росія проти України.
У засіданні взяв участь Голова Атомпрофспілки
Валерій Матов.

Президія виділила допомогу членам профспілок,
які постраждали внаслідок підриву Каховської ГЕС і
ракетного удару по Центру психіатричної допомоги,
дітям і дорослим. Також надано безповоротну фінан-
сову допомогу за зверненнями територіальних проф-
об’єднань.

Розглянуто та підтримано пропозиції ФПУ до про-
єкту Державного бюджету України на 2024 рік. Члени
Президії ухвалили рішення щодо нової редакції про-
єкту постанови Ради ФПУ «Про внесення змін до
постанови Ради ФПУ від 25.05.2021 №Р-І-9 «Про
постійні комісії Ради ФПУ та їхній персональний склад»
і до Положення про Постійні комісії Ради ФПУ.

Також розглянуто питання про конфлікт інтересів
та неможливість участі в ТСК народної депутатки
України Третьякової Г.М., як заявника в кримінальному
провадженні. Відповідна правова позиція ФПУ з цього
питання буде надіслана голові парламенту, до ТСК та
голові парламентської фракції «Слуга народу».

Члени Президії ФПУ провели корегування
Бюджету ФПУ на 2023 рік.

Президія відбулася напередодні VI засідання Ради
ФПУ. На ньому буде розглянуто такі основні питання:
«Про поточну ситуацію, стан виконання рішень вибор-
них органів щодо структурних змін у ФПУ та актуаліза-
цію завдань в умовах війни та євроінтеграції», про
повноваження членів Ради ФПУ, про затвердження
Звіту про виконання Бюджету ФПУ за минулий рік, а
також пропозиція Міністерства культури та інформа-
ційної політики стосовно умов передачі у держав-
ну власність нерухомого майна будівлі Флігелю
Підприємства Федерації професійних спілок України
«Міжнародний центр культури і мистецтв профспілок
України».

Олексій КОРЕЦЬКИЙ

Діяти в інтересах людей праці,
допомагати постраждалим


